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 المستخلص 

دنقلا،    هدفت الدراسة لاختبار الدور الوسيط لإدارة المعرفة في العلاقة بين الأولويات التنافسية والأداء التنافس ي في الجهاز المصرفي بمحلية

الأولويات  تحديد  في  المعرفة  إدارة  تلعبه  الذي  الدور  لأهمية  المصارف  أفرع  من  العديد  إدراك  عدم  في  الدراسة  مشكلة  تمحورت  حيث 

المبحوثين.  التنا من  البيانات  وتحليل  جمع  وبعد  استبيان،  وتصميم  فرضيات  خمسة  تم وضع  حيث  التنافس ي،  أدائها  على  يؤثر  مما  فسية، 

( مباشر  غير  بتأثير  التنافس ي  والأداء  التنافسية  الأولويات  بين  للعلاقة  المعرفة  إدارة  لتوسط  الدراسة  الدراسة  0.774توصلت  وأوصت   .)

 ت التي تؤدي إلى تحقيق الأداء التنافس ي في أفرع المصارف محل الدراسة.بتفعيل بعض الممارسا

 

 إدارة المعرفة، الأولويات التنافسية، الأداء التنافسين الجهاز المصرفي.  الكلمات المفتاحية: 
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Abstract 

The study aimed to examining the mediating role of (KM) for the relationship between (CPS) and (CP) in the (BS) at (DL). 

The problem of the study focuses on the lack of awareness of many branches banks in (DL) of the importance role of (KM) 

in defining (CPS) and its effect on (CP). Five hypotheses were developed and a questionnaire was designed. After data 

collection and analysis from the respondents. The study reached up to (KM) mediating the relationship between (CPS) and 

(CP) in (BS) at (DL) with an Indirect Effect of (0.774). The study recommended activate some practicing that enable to 

achieving (CP) in branches banks under study. 
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